

## Концепция лекционного курса “Политическая история России”

### Политическая история России

Автор программы проф. Согрин В.В.

Курс посвящен важнейшим темам политической истории России от возникновения в 882 году древнерусского государства до президентства Путина. Главными являются следующие проблемы : 1) эволюция, преемственность и обновление российской политической системы и институтов на различных исторических этапах; 2) изменения российского политического режима; 3) взаимоотношения личности, общества и государства; 4) этапы и содержание политической оппозиции; 5) ведущие деятели российской истории и их воздействие на российскую политику; 6) российская политическая элита на различных этапах истории; 7) российские политические идеологии и политическая культура

Курс разделяет политическую историю России на шесть основных этапов. На первом этапе - от возникновения древнерусского государства до распада Киевской Руси в начале XII века закладывались цивилизационные основы России. Раскрывается соотношение и влияние западного и восточного влияний на русскую власть. Выясняется эволюция монархической, аристократической и демократической ветвей в политике древней Руси. Рассматриваются основы внутренней и внешней политики.

На втором этапе - от начала XII века до 1480 года Русь существовала как децентрализованное государство. До 1240 года удельные государства были свободными, а с 1240 по 1480 год находились под властью Золотой Орды. При рассмотрении периода свободного существования выделены три типа государств - в одних преобладал демократический, в других аристократический и в третьих монархический компонент. Наибольшее внимание уделено Новгородской республике и Владимиро-Суздальскому княжеству. Что касается периода зависимого существования, то главное внимание уделено влиянию Золотой Орды на изменение государственности и права Древней Руси.

На третьем этапе - от 1480 года до начала XVIII века свободная Русь концентрируется вокруг Москвы и Московское государство определяет ее цивилизационные черты. Главное внимание уделено изменениям в социальной и политической организации общества под воздействием нововведений Ивана Великого, Ивана Грозного, Алексея Михайловича. Отдельная лекция посвящена политическим изменениям в период Смутного времени.

Четвертый период от начала XVIII века до 1917 года известен как имперская Россия. В этот период Россия пыталась ликвидировать отставание от западной цивилизации, но усилия сторонников реформ наталкивались на сопротивление консерваторов. Политическая история развивалась на основе смены модернизационных и антимодернизационных циклов. Главное внимание уделено деятельности реформаторов, таких как Петр Великий, Екатерина Великая, Александр II, Витте и Столыпин, и противников реформ, таких как Николай II и Александр III. Рассмотрены этапы, идеология и практика политической оппозиции.

Пятый период от 1917 до 1991 года известен как период советской истории. Главное внимание уделено политическим нововведениям в периоды пребывания у власти Ленина, Сталина, Хрущева, Брежнева. Особое внимание уделено реформам Горбачева, означавшим переход России от советского в постсоветское время. Рассмотрены все его экономические и политические реформы, деятельность правой и левой оппозиции. Дан анализ распада СССР и образования содружества независимых государств.

Наибольшее внимание в курсе уделено шестому периоду российской политической истории, известному как постсоветский. Несколько лекций посвящены политическим нововведениям ельцинского периода, его конфликтам с российским парламентом. Рассмотрено изменение российского

конституционализма, многопартийности. Проанализированы все основные избирательные кампании, идеология и практика главных партий. Заключительные лекции посвящены политической идеологии и политической практике президента В.Путина. Раскрыты дискуссии в российском обществе вокруг его реформ. Специальное внимание уделено внешней политике Путина и разногласиям в российском обществе вокруг ее целей и содержания.

**Vladimir V. Sogrin**

**professor of history**

**author of numerous monographs and articles on different themes of political and intellectual history his recent monograph “Political History of Contemporary Russia. 1985 - 2001: From Gorbachev to Putin” was most highly praised in leading scholarly periodicals including american “Slavic Review”**

**professor Sogrin works permanently at the Moscow State Institute of International Affairs and combines his job with many other activities; nowadays he is editor -in - chief of prestigious journal “Social Sciences Today” of Russian Academy of Sciences**

### **POLITICAL HISTORY OF RUSSIA**

The lecture course is devoted to main themes and problems of russian political history from the foundation of the first russian state in 882 to the presidency of Vladimir Putin. Main problems of this course are : 1) evolution, continuity and change of russian political system and institutions at different historical stages; 2) continuity and change of russian political regime; 3) relations of personality, society and the state; 4) evolution of political opposition; 5) makers and leaders of russian political history and their influence on russian society; 6) russian political elite at different historical stages; 7) russian political ideologies and political cultures.

The course divides russian political history into six principal historical stages. At the first stage from the birth of old russian state to the dissolution of Kievan Russia russian civilizationary basics were formed. Relations between western and eastern civilizationary influences are properly discussed. An important attention is paid to changing relations of monarchic, aristocratic and democratic components of russian political power. Main directions of internal and external policy are considered.

At the second stage from the beginning of the XII Century to the year 1480 Russia existed as a decentralized state. Up to 1240 appanage states were independent and from 1240 to 1480 they were under the rule of the Golden Horde. Analysis of independent states are devoted to three main types : monarchic, aristocratic and democratic. Main attention is paid to Novgorod republic and Vladimir - Suzdal principedom. As for the period of dependent existence main attention is devoted to the influence of the Golden Horde on changes in russian statehood and law.

At the third stage from 1480 to the beginning of the XVIII Century free Russia concentrated around Moscow , a rising Moscow state determined russian civilizationary features. Main attention is devoted to changes in social and political organization of Russian society under the influence of innovations of Ivan the Great, Ivan the Terrible, Boris Godunov and Aleksei the Quiet. A separate lecture is devoted to political tendencies of the Dark Age (Times of troubles).

The fourth stage from the beginning of the XVIII Century to the year 1917 is known as an Imperial Russia. During that period Russia tried to shorten it's retardation from Western civilization but the efforts of supporters of reforms encountered resistance of conservatives. Political history developed on the basis of change of modernization and antimodernization cycles. Principal attention is devoted to activities of such reformers as Peter the Great,

Katherine the Great, Vitte and Stolypin and such counterreformers as Nicholas I and Alexander III. Ideologies and practices of rising political opposition are properly considered.

The fifth stage from 1917 to 1991 is known as the Soviet period of Russian history. Main attention is devoted to political innovations and changes in times of Lenin, Stalin, Khrushchev, Brezhnev, Andropov. A special attention is paid to reforms of Gorbachev : they led to transformation of Russian society from the Soviet to the Post-Communist stage. All his economic and political innovations as well as activities of rightist and leftist oppositions are considered.

The six (postcommunist) stage of Russian political history from presidency of Boris Yeltsin to the presidency of Vladimir Putin is considered most closely. Economic and political innovations of Yeltsin, his conflicts with Russian parliament, his presidential campaigns are analysed in details. Much attention is devoted to developments of political parties, changes in political mentalities. Concluding lectures are devoted to political innovations and activities of Vladimir Putin. Special attention is paid to foreign policy of Putin .

#### Contents of lectures

1. Russian politics in times of Kievan state
2. The rule of Golden Horde and its influence on Russian political institutions and culture
3. Formation of Moscow State: From Ivan the Great to Ivan the Terrible.
4. Society and political power under first Romanovs
5. From Peter the Great to Katherine the Great: beginnings and contradictions of westernization
6. Political tendencies in the first half of XIX Century
7. From Alexander II to Alexander III: reforms and counterreforms
8. Reforms of Vitte and Stolypin. Formation of constitutionalism and multipartisan system
9. Revolution of 1917: two alternatives
10. Lenin in power: from military communism to new economic policy
11. Stalin's rule: three revolutions from "above"
12. Politics of Khrushchev: from destalinization to authoritarianism
13. Times of Brezhnev: stabilization and decay
14. Gorbachev's reforms : from democratic socialism to liberal modernization
15. Economic and political modernization in times of Yeltsin
16. Society and politics in Putin's Russia